
A TOPOLYAI KRAY-BIRTOK PUSZTULÁSA 

VIRÁG GÁBOR 

1852. december 22-én a dél-bácskai körzet bíróságának 1852. november 
26-án kelt 4836. számú rendelete alapján a kúlai járási bíróság vizsgálóbírája 
lefolytatta a vizsgálatot a topolyai volt Kray (akkor már Zichy) -kastély és 
-uradalom 1849-ben történt kifosztása ügyében. Ennek kapcsán több mint 
harminc helybeli szinte kivétel nélkül római katolikus vallásút kit csak tanú-
ként, kit meg tanúként és vádlottként hallgatott ki az ügyész. 

A fosztogatás előzményei a következők: 
Az 1848-as szerb lázadás idején a topolyai uradalom gazdája, báró Kray 

János éppen Pesten tartózkodott. Azonnal hazasietett, hogy megtegye a szük-
séges intézkedéseket. Legjobban lovait féltette, szerette volna miel őbb biz-
tonságba helyezni ménesének legbecsesebb példányait. Kiválasztott közülük 
huszonötöt, és azokat sógorához, Zichy Miklós grófhoz szállította a somogyi 
Bogárdra. Mire odaért, már Ott sem volt biztonság. Jela čić  bán csapatai 
veszélyeztették a vidéket. Azt tanácsolták neki, forduljon vissza Topolyára, 
amíg a kedélyek le nem csillapodnak. 

Visszatért topolyai kastélyába, és bár érezte, hogy volt jobbágyai hangula-
tában nagy változások állottak be, továbbra is itt maradt. Közben egyre veszé-
lyeztetebbé vált a topolyai tartózkodás, egyik fegyveres összecsapása másikat 
követte vidékünkön, Kray azonban nem tudott határozni, nem menekült. Még 
akkor sem határozta el magát a menekülésre, amikor a verbászi magyar tábor 
is visszavonult. Topolyán átutazóban Vétsey Károly parancsnok közölte vele, 
hogy amint az utolsó magyar katona elhagyja Topolyát, ott lesznek a lázadók, 
és nagy veszélynek teszi ki magát, ha továbbra is a kastélyában marad. 

A szerb csapatok közeledtek, nagyon sok topolyai elmenekült, a báró 
azonban maradt. Bajsa eleste után felszólították a szerbek, adja meg magát. 
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A megadást elfogadta, aminek hírét Rudi János topolyai gyógyszerész vitte  
meg Bajsára. A báró megtette az intézkedést a bevonulók rendes fogadására,  
közben Szabadkáról hetvenöt honvéd és huszonöt huszár érkezett, akik meg-
támadták az időközben a község alá érkezett szerbeket. A kálváriánál rövid  
tűzharc fejlбdött ki, a magyar honvédek és huszárok látván a reménytelen  
helyzetet, visszavonultak, sorsára hagyva Topolyát. A szerbeket meglepte  a 
támadás, árulást sejtettek, és heves ágyútüzet zúdítottak a városra. Csak ekkor  
határozta el magát Kray a menekülésre, erre azonban már kés ő  volt. A  
bevonuló csapatok elfogták. A sorsára hagyott Topolyán pedig elszabadult  a 
pokol ... rablás, fosztogatás, gyilkolás. Mindez 1849. január 30-án történt.  

Kray bárót a szerbek kifosztották és magukkal hurcolták, ugyanis neki  
tulajdonították az árulás tényét. Viszontagságos meghurcoltatása Temesvárott  
a megyeház börtönében ért véget. Ide zárták kísérőivel: Mayer Károly titká-
rával, Rekvényi József számtartójával és Georg inasával együtt. Ez volt  a 
szerencséje. Rekvényi számtartónak sikerült valamennyi pénzt eldugnia  a 
fosztogatók elő l, és azt magával hozta. A börtönőr napi harminc krajcár  
ellenében j б  ételekkel látta el a kis társaságot, sót a bánásmódra sem volt  
panaszuk.  

1849. május 10-én tizennégy heti fogság után — amikor Bem tábornok már  
Temesvár külvárosát felszabadította — sikerült elhagyniuk a börtönt.  

Kray báró úgy tervezte, visszatér Topolyára, de Szabadkára érve hallotta,  
hogy kastélyát szinte teljesen elpusztították, lakását, a magtárakat kifosztották,  
így elállt tervétő l.  

Grosschmidt GáborAл  utolsó Kray és a szerbek című  írásában pontos leltárt  
készített, amelyben felmérte a báró K гay Jánost ért kárt. Szerinte Kraytól  
elraboltak 2080 forint készpénzt, ezüst és egyéb értéktárgyait 2500, fegyver-
gyűjteményét és könyvtárát 2300 forint értékben. Elt űnt a 8500 forint értékű  
bútor és ruhanemű . 30 darab angol telivér, ezek értéke 15 000 forint volt.  
Azoknak a lovaknak, amelyeket nem kötöttek el a fosztogató katonák, egy-
szerűen elmetszették az inaikat. A bárót mintegy 50 840 forint kár érte. Ebben  
az összegben még nincs benne a messze földön híres füvészkertben tett kár,  
amelynek cédrusait és egyéb különleges növényeit kivagdosták, feltüzelték.  

Hogy történt mindez?  
Kik voltak ennek a mérhetetlen rablásnak és fosztogatásnak az elkövet ői?  

Egyrészt — ehhez nem fér kétség — a Bajsa fel ől érkezett fegyveres lázadók,  
akik elsősorban a pénzt, ezüstneműt, fegyvergyűjteményt, értéktárgyakat és  a 
telivér lovakat vitték el. A magtárak kifosztói és a kastély feldúlói azonban  
mára helybeliek voltak.  

A tartományi levéltár Szerb Vajdaság állagában megtalálhatók a kihallga-
tásokon felvett jegyz őkönyvek, melyeknek alapján megrajzolhatjuk a messze  
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földön híres bárói kastély demoralizálását. A vizsgálat során a vizsgálóbíró  

alapos munkát végzett, több mint harminc tanút sorakoztatott fel. A bíró úgy  

ítélte, elég, ha a tanúk az alábbi négy kérdésre adnak választ:  

1-szőr Emlékezik-e a Tanú az 1849-ik Évben elkövetett urasági Kastélynak,  

Magtárának és egyéb urasági Épületeknek Istentelen fel dulására s kirablására,  

jelen volté a Magtár vagy Kastеly rablásánál s egyebütt?  

2-szor Ha emlékezik adgya el ő:  
Kiket tud saját tudomásábúl kik azon Istentelen pusztéttásokban tettlegessen  

részt vettek  

kiket tud vallomásbút hogy tettlegessen részt vettek légyen ? és kitül tudgya  

ezt.  
3-szor Tudnáé a Tanu oly egyéneket nevezni kiknek házuknál az elrablott tár-
gyakbúl, fa vagy vas vagy bár mily néven nevezend ő  szerekbül, eszközökbül létezne  

mai napig is vagy tudomására létezett volna  
4-er Kit tud a Tanu ezek után más alkalmas Tanunak kiknek a nevezett rablá-
sokrul saját tapasztalásbul vagy vallomásbul tudnánal , kik a tanú előtt ezen  
rablásokra nyilatkoztak volna?  

A kihallgatott tanúk nem mindegyike tudott válaszolni minden kérdésre,  

válaszaik a topolyai Rasamont adják, mindenki ugyanarról az eseményr đ l vall,  
de a dolgokat mindegyikük másképp látta vagy hallotta.  

Az egyik legmegbízhatóbb tanú és a történet leghitelesebb el őadója Szalai  
István, aki 1849-ben Topolya mezőváros jegyzője. Vallomása kulcsfontosságú,  
szinte teljességében kirajzolódik a fosztogatás menete, s őt a főkolomposokat  
is megnevezi. Kétszer tett vallomást, amelyek szinte azonosak. Második val-
lomásából számunkra csak az az érdekes, amelyben elmondja, hogyan válasz-
tották ót meg a jegyző i tisztségre:  

A vész napoknak megsz űnése után elszaladtunkbul visza tértünk én február  
1-ő  napján haza jöttem, ugyan azon hó 7-ik város jegyz őnek a község által  
megválasztattam ugy történt, hogy 1849 évi febr. 18-ik Pille Mártont' hozzám  

jőve tanácsot kért tőlem mit tév ő  legyen, miután értésére eset jöv ő  napon az  
uradalmat a ráczok ki rabolni fogják — nem jó volnae nekie a saját és cselédek  
Deputatumát ki venni én erre figyelmetessé tettem hogy azt maga fejitül cselekedni  

ne merészeljen hanem a varos harminczadosainak mint igazgatóknak jelentse fel  

kívánságát.  
Szalai vallomása szerint a földes uraságnak a magazinuma, kastélya és egyéb  

épületeinek a kirablása 1849. február 19-én vette kezdetét. Ő  már előző  nap  
— mint feljebb láttuk —, 18-án értesült Pille Mártontól, hogy valami készül a  

gazdátlanul maradt uradalom ellen, mert másnapa Szerviánok megérkezend ők  
mindeneket el hurcolni és elpusztítani fognak.  
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Másnap, 19-én már virradatkor felkereste őt Barta István és Pap Ferenc, 
akik elmondták neki, az uradalmi magazinum közül kocsikon és gyalogosan 
igen nagyszámú topolyai gyű lt össze, hogy a gabonát rabolja s szét hurcolja.  

Szalai jegyző  magához rendelte Pajzer Jánost, aki meger ősítette az elmon-
dottakat, és beszámolt az általa tapasztaltakról, s őt meg is nevezte az els ő  
fosztogatókat is. Halász Ferenc volt az els ő , aki hátán egy zsák búzával távozott 
a helyszínrő l, de Pe11e Márton, az uradalom (ideiglenes) gazdájának a fia is 
Ott volt az elsők között. Ő  két, búzával megrakott kocsival hagyta el a helyszínt. 
Pajzer elmondása szerint ő  és az elöljáróság néhány tagja kísérletet tett a 
ragadozókat meggátolni, de az akkori bőszült nép dühétől félvén a he lyszínre  
menni nem bátorkodtam, hanem a Bajsárúl hozzánk egy levéllel jött ember által,  
alattomosan — mert az elöljáróságtúl, akiknek nagyobb részit az uraság ellensé-
geinek, s pusztulását óhajtóknak gyanétottam írni nem mertem — szóval megkér-
tem, hogy Bajsán a rend és a bátorság fenntartására kirendelve volt oda való rác  
fegyveresek segétségiinkre jöjjenek  

Kérésére nyolc fegyveres érkezett, ekkor bátorságot vett magának, ezek 
kíséretében Turucz Mátyás bíróval, T б th Mihály és Holovics István esküdtek-
kel a rablás helyszínére sietett. Addigra azonban a raktárakat a tömeg már 
kiürítette, ezért onnan a kastélyhoz mentik. (Az uradalom raktárai a mai 
Nikola Tesla iskola mellett, a stadion északi részén és ett ől a templom felé 
eső  részen voltak.) A kastélyt, mint a méhek által pusztéttani kezdett méhkaptárt  
emberek, asszonyok és gyermekek sokaságátul meg lepetve értük A lovas fegy-
veresek a levegőbe kisütött a piszto lyaik lövéseikkel és korbácsokkal, én pedig —
folytatta beszámolóját a jegyzőnek Pajzer János — a bíróval botokkal ütlegekkel  
elszélesztettük, s őt kérdéseinkre, kik voltak a rablás kezd ői tudtunkra adódván  
kettőjöket a kastély udvarában ki is köttettünk. Pajzer nem tudta megmondani  
a két fogoly nevét, mert nem ismerte őket.  

A tömeg megriadta hirtelen érkezett fegyveresekt ő l és a hatóság emberei-
tő l, felszaladta (templom)hegryre, ahonnan hallván miképp a kastélytúl a hegyre  
felszaladt csoportbú) engemet agyonveretéssel fenyegetnel ~ hazaszaladtam, és  
amikor pisztolyokkal felfegyverkezve vissza érkeztem a korábban kikötött két 
fosztogatót Pille Márton már elengedte. 

1852-ben, a vizsgálóbíró el őtt tett megismételt vallomásában a már elmon-
dottakat Pajzer újból meger ősítette. Hangsúlyozta, a raktárak kifosztásánál 
nem volt jelen, errő l nem tud részletesen beszámolni, de a kastély kirablásából 
látott egyet-mást. Látta Vimiszliczki Jánost, aki az uraság deszkáit vitte. 

Szemtanúja volt annak is, amint két általa ismeretlen ember az uradalmi 
kanapét cipelte a vállán, s ő t megdorgálta őket, akik erre elugrottak, ő  pedig: 
a bírónak közbenjárásával a rablók által elhagyatott kanapét visszavitettem, azzal 
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mi történt februarius 21-ik napján, mikor újra nagyobb dühösség folytattatott, a 
dúlás, a rombolás és ragadozás határt nem ősmert, nem tudom. 

Pajzer látta, amikor a volt uradalmi nyereggyártó, Fertl Ferenc és az 
uradalom volt kulcsárja, Boronai Pista egy kocsin, amelyen ültek, az uradalmi 
pincéb číl egy nagyobb, valami ötakós és több apróbb hordókat, italokat haza-
vittek. Valamelyik hordóban azonban ecet lehetett, mert elmondása szerint 
Fertl Ferenc ecetet árulgatott egy hatakós hordóból. A kastélyhoz menet 
Pajzer találkozott Ripcz б  Pállal és Csizovszki Jánossal, akik a kđműveskala-
pácsaikat kezükben tartván a kasééltúl jövetelükkel nekem szemközt jöttek s 
megdorgálttam őket, de ők semmit sem szólván üres kezekkel haza mentem. 

Vas Mátyás 41 éves r. kath, feleséges, 3 Gyermek atya Topolyai lakos az 
uradalmi istállónakpasztétása alkalmával három darab egy öles deszkákat hozta 
el a kőfalon kévül. Bontotta az Istálót a kertbe Csefa János Ötvös Imre 

Vas János cserélte a deszkákat előb nevezettel és adott nekik 2 darab vastagabb 
deszkát mikor a rablás történt Yojnits Alajos nem volt Topolyán. 

Igen értékes Pajzer Mihály harmincegy éves, n ős, négy gyermek apja, 
topolyai takácsmester vallomása. Pontosan emlékezett az eseményekre, hiszen 
szemtanúja volta történteknek, mert a méltóságos uradalomnak kasznárja és 
kertésze lakházai közt saját házamban lakik és úgy történt, hogy az 1849-ik évi 
farsang három napokkon, jelesül február hava 19-ik napján a sok kocsik zörgé-
seire figyelmetessé tétetvén, hajnalban az utcára ki menvén szemeimmel láttam, 
miképpen az uradalmi magazinumból a gabonát rabolják és szélei hurcoljál 
akkori időben a magtárnál és kastélynál jelen voltam. 

Saját szemével látta, hiszen eleibem került Halász Ferenc, hátán egy zsákkal, 
meg Pille Mártonnak fiai és veje, akik két terhelt kocsival gabonát vittek. 
Megkérdezte Halász Fere пctcSl, mit visz, mire azt a választ kapta t őle, egy tiszta 
búzát viszek, amelyet az uraság magazinumában Pille Márton két fiától és 
vejétő l kapta, azért hogy kocsijaikat megrakni segétettem — mondván tovább 
Halász Ferenc — nékem egy volt ez az egész éjjelen, Pajtás. Pajzer nem ismerte 
meg a kocsi mellett men őket, de a lovakat igen, mert azok Pille Mártoné 
voltak. 

Az események után két hétre Pille Márton elment Pajzer Mihály házához 
és megkérte, hogy a látottakat senkinek ne mondja el. Erre ő  azt felelte, hogy 
amit szemével látott, miképpen az ő  két fia és veje kocsin az uraság magazinu-
mábúl gabonát, maga Pille Mártont' pedig a kastélytól hordókban borokat vitt, 
el nem hallgathatja. Ugyanis a nevezett, mikor kocsiját Szokola Ferencnél 
vasaltatta, ezen kovács által, ennek m űhelyibe engemet egy-két szóra meg hét, de 
én tudván szándékát nem mentem. 

Pajzernek kellemetlensége lett a dologból. 1849 nyarán, aratáskor, mint a 
község gulyásának kenyeres gazdája a kenyér beszedése miatt Pille Márton 
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házánál is megjelent. Annak felesége szemrehányást tett, amiért бket az  
uradalmi gabonának rablása miatt elárulta, s б t meg is fenyegette Pajzert.  

Egyéb dolgokat is tapasztalt Pajzer: a rablás napján a nagy zörgésre és  

zúgásra — mintha álgyúk szóltak volna , annak hangja után az uraság malmához  
menvén Ott értem Máté, másképp L őrincz Jánost, aki inasával a korong és másféle  
vastagabb vasakat a gerendákbúl kivagdalta és elvitte. De szemtanúja volt annak  
is, hogy az emberek szaggatták a deszkákat a malom épületér ő l, húzták szét  
a berendezést, a padokat és asztalokat, azok nevét azonban nem tudta meg-
mondani.  

A rablás napján, mikor a gabonát nagyban rabolták — vallotta Pajzer Mihály  

— tíz óra tájban az utcán többek közt az uradalmi galambásszal, Pap Ferenccel  

és Barta Ferenccel megálltak, velük szembejött Szalma Jóskának a fia, el ő ttük  
megállt, és azt suttogta, hogy éjjel Pille Marcinak a fia, János, elment hozzá  
és azt mondta, hát ti alusztok, mások pedig hordják a magazinumbul az életet,  

mink is az éjjel már két vermet megtöltöttünk Ezt én tüstént a galambásszal,  

Pap Ferenccel megbeszéltem.  
A rablás ügyében a harmadik tanú a Kulcsár Miska szélmalmában dolgozó  

Nagy (Paska) Ferenc harminchat éves, n бs, három gyerek apja, háztulajdonos  

volt: A rablás napján hajnal előtt a Kulcsár Miskának szélmalmábul, ahol  
molnárkodok haza jöttem. Láttam Pille Marczi kocsijait és Csonka Ferenczet  
Gabonát a magazinbul haza hordókat, ezt látván a népség a példát követte.  
Mikor én 9 óra tájba a magazinumhoz értem akkor már ki ürétve találtam, csak  
egy kis muhar magot leltem ott.  

Láttam akkoron hogy a számtartói lak udvarábul a hintót el vittél , kik voltat,  

nem ismértem csak tudom hogy Topolaiak, hanem a Pille János talán elnézné,  
hogy aki könyörgött nékiek ne bántsák, de nem használt.  

Megerбsítette, hogy Pille András a padlásról Juhász István Boho kocsiján  
vitte a zabot. Turo Marczi is egy kocsijával vitte.  

Nyári másképp Majoros Mihály szinte egy kocsival.  

Lőrincz Jбsef kocsija is ott volt de rakodotté és mivel, nem tudom.  

Kecskés János is ott volt.  

Sorrendben a negyedik tanú, Lakatos István, akkor negyvenkilenc éves  

katolikus, feleséges, nyolc él ő  gyermek apja, topolyai lakos, egy háznak és  

szб lбjének haszonbérltje. Ő  is látott egyet-mást: Mák Péter két kocsival Ga-
bonát hozott a magazinumból a Kastélynál a úját mint tsak elöl járóját. Láttam  
ki hol vitték Takáts Istványt vagy Pusta Istványt kocsiján Gabonát ez a Kastéltul  
gyalogossün fa féle Eszközöket, hordót.  

Prokecz Ferenci a magazinum Deszkáit bontotta.  

Hallom a nagy kádakrul az abrincsokat Zsarnai Ádám leszedte és a kertbül  
a fákat ki vagdalta.  
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Holovics János ötvenhat éves, n ős, három gyermek atyja, 1 házal el látott 
Topolai lakost hatodik tanúként hallgatták ki, ő  nem sokat tudott, mert: ágyban 
fekv ő  létemre a borzasztó helyszínen jelen nem voltam, de halottam. 

Az ő  vallomásából is egyértelműen az derül ki, a magtárak kifosztásának 
kezdeményezője Pille Márton urasági alkalmazott volt, az az ember, akinek 
kötelessége lett volna đrködni gazdájának gazdasága felett: Halottam az Em-
berek közt töb ízben fvlytatólagi beszélgetéseket hogy Pille Mártont' a Hambárt 
éjelen fel nyitotta, a tiszta Buzát vermeibe hordatta és a Kastély pinczéjébül a 
Borokat vitette. Azt hallotta — magának Pille Mártonnak szájából — , hogy a 
földes Ur soha sem jön többé vissza. S ő t azt is megerősítette, hogy az uradalmi 
tisztviselő  megpróbálta a felel ősséget Boronai Pistára hárítani, de ez tudtomra 
mindenkor csak azt tette, amit Pille parancsolt, és e ő  magának nem rabolhatott 
mert igen szegény volt, hogy utoljára koldulással kereste élelmit. 

Vallomásában megnevezett még két szavahihet ő  tanút: a harangozót és a 
Tem,plom atyát Agár Mátyást. 

Acs Borcsa huszonkét éves, Gyarmati János felesége kicsit másképp tudta 
a dolgokat. Megerősítette, hogy a gabonát a kastély szolgálatában állóknak 
osztották, meg az égetteknek, azoknak tehát, akiknek a háza a január végi 
eseményekben a t űz martaléka lett: mivel én vettem észre hogy viszik a Gabonát 
és látván hogy mérik a Cselédek Deputatumát és égettek számára Pille Jánosnak. 
Apámnak megmondták, azután elment a magazinumhoz, ahol már nagyob része 
szét volt hordva és az össze gy űlt nép sokasága egymást taszigálták hogy valamit 
kaphasson. Magam is egy vékára valót elvittem. 

Láttam Barta Pistát hogy frjával Pistával együtt tele kocsival vitte a Gabonát. 
Láttam Vasadi Misa fiját Jóskát, menyét és lányát miképpen az Urasság 

kertjibe nyíló ablakon a tiszta Buzát a kertbe eresztgeték, onnan hogy vitték edk 
tudgyák. Ugyan ezek a Kastélybul armariumot és nyoszolát és egyéb holmikat 
kocsijukon elvittek. 

Szécsi Ilona, Csincsák János felesége vitt egy-két vékára valót. 
Virág Mátyástul halotta hogy Pille Mártont' éjelen hordotta a tiszta Buzát, 

amit Szalma Péter is tudgya. 
Zakár Mátyás templomatya mára dúlást megel őző  napon értesült arról, 

hogy valami készülőben van a rablást megelőző  napon tudomásomra jutott, 
hogy következ ő  azaz a dullá.s napján a magazinumok felszabadétását a reá 
következet rablás napján reggel 7 ora tájon a magazinumnak egyik ajtaját nyitva 
láttam ez vrútul kezdve. A Templomba az Ur felmutatásakor a sekrestye ablakján 
ki nézvén álmélkodva láttam miképpen a sokasága Gabonát hordgya. Erre a 
mise végivel haza mentem. 

Özvegy Szalai György fia, István igen jól emlékezett az eseményekre, mert 
nagy zajban észre nem vennem nem lehetett. Ső t szemtanúja volt, hogy a 
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fosztogatásban további fosztogatás történt: Láttam egy nékem ösmeretlen Zsidót  
kinek kocsija Uradalmi gabonával meg voltak rakva, amit Beretz Pista el fog-
lalván azt a számos népség el hordta.  

A legszavahihetőbb tanú a negyvenhét éves Morvai János, 1849-ben To-
polya mezőváros bírója, aki hite letétele ajánlása mellet vallotta, sót vallomását  
elolvasta és azt kiigazíttatta:  

1849-ik Évi febr. 19-ik napján mikor az Uradalmi mag tárát rabolni kezdték,  
én beteges álapotom véget a házamnál tarttózkodván a helyszínen nem voltam,  

hanem Subámba burkolva a szomszédom, Bencsik Mártont' ablaja alatt az utczán  
- Juhász Mártont' Bencsik Mártont' faja Pállal és töbekkel kikrül már nem  
emlékszem ültem - hozónk érkezet Hisz János öreg, akit én subájánál ragadva  
e képpeп  szolétottam:  

- Halya kend Hisz, kend a mult héten azon szavakat szórta utánnam hogy  
engemet agyon kellene verni. Most pedig én kendnek szemébe mondhatom hogy  
kendet kellene agyon verni, mert lássa kend hogy viszi a kend fya, Imre az jól  
megrakot kocsiján az Uraság Gabonáját.  

Erre a jó barátom Juhász Mártont' intett, hogy vigyázok magamra, mert minden  
felöl agyonveréssel fenyegetnek. Ezt szemeimmel láttam, halottam pedig másoktúl  
beszélgetés közben, hogy a nevezet Hisznek vele osztatlan állapotban lakó fajai  
több ízben a kocsiján az Urasági Gabonát még a magtárban tartott folytonosan  
hordták, és minden féle holmikat a készletbül elhordtak.  

Láttam azon kívül, hogy Egri István menyei az Urasság armariumát házam  
mellett vitték.  

Láttam számtalan férfiakat  йs asszonyokat, akik Tükröket, házi butorokat és  
minden féléket ragadtak, de kik voltak nem emlékszem.  

Halottam Toth Mihály Esküdtül hogy Hisz János iffiu bontotta az Kastély  
Erkélyit Plazsinszki Mihály máskép Kukatz Pista társaságában nem külömben  
a Granariumot bontotta és vasát el vitte akitül Toth Mihály a Fejszét el vette.  

Tudgya végre meg nevezi Paizer Mihályt, aki többeket nevezni fogja, kik voltak  
a rablók ... e a fenteb meg nevezett Toth Mihály Esködtön Paizer Mihályon  
kevül meg Gruber Mátyást Szalai István urat, Sz őke Jancsit és Juhász Boris úját  
Mártonyt nevezte meg tanúnak Morvai János.  

Tizedik tanúként Kökény István negyvennyolc éves ötgyermekes k őműves-
mestert hallgatták meg. A mester saját bevallása szerint semmi b űnök végett  
vádolva, kevésbé büntetve voltam a következőképpen adta el ő  az. esetet:  

Farsang három napi vasárnapon a Számtartói Lak kapuja mellett dolgomba  
el ballagnom történvén láttam miképpen Illik Mihály negyed magával azon  
emlétett kaput vagdalva rombolva orrol a nagy Sarok vasakat feszetetett, akit én  
meg is intettem mért cselekszik azt az Istentelenséget. Közülük egyike azt ejtette  
hogy az is Urasság kutyája, erre el távoztam. Mikor Kasznár szaladásbúl visza  
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érkezet láttam hogy Illik János Éjelen két szoba ajtót és a nagy kaput visza  
hozta és mivel rajta értem akkor kért engemet ne szolvak, mert vissza hozta.  

Kökény azt is látta, hogy Liptai Károly sz űcs feleségével igen szép karszé-
keket és kanapét vitt, akiket megdorgált, miért hordják el azokat, válaszul  
kapta: nem kell többé az Uraságnak mert soha sem jön haza.  

Felhívta a vizsgálóbíró figyelmét, kérdezze meg Móric zsidó kocsisát is,  
mert az tudja, kik törték össze a kastély kályháit.  

Barta Mihály hatvanhárom éves tanú, feleséges, tíz gyermek atyja, topolyai,  
egy házzal és 2/4 sessio földdel ellátott Gazda Ember:  

A hosszú háznál jelen volt mid őn raboltak. Apró Fülöp leütötte a Sindellel  
fedve volt Épiilet Tetejét hogy a Pallásrul zabot hordhassanak. Ez az Ember ki  
az uradalomtúl ajándékon 1/2 hely földet kapott, a kocsija a csinált lyuk mellet  
álván zabbal megrakodott s azt haza vitte, mikor én e őt cselekedetiért megintettem  
eб  fejszét fogott reám mondván akasztásommal (megakadályozás) most is akarsz  
parancsolni.  

De további részleteket is mondotta nagy rablásról: Láttam mikor Becske  
Josef öreg három vas abrincsos 7 és 3 akós üres hordókat a Prés házbúl kocsijára  
rakott, amelyeket a kocsirúl levenni akartam, azzal fenyegetett ne bántsd, mert  
be kötyük a zsák száját, az az megfojtanak és úgy el távozni kéntelenetettem e ő  
pedig a mondottakat és 7 vas abrincsokat nagyokat el vitte.  

A kastély rablásának kezdetekor nem volt jelen, kés đbben, harmadnapra  
látta Templerné vejét Samut armariumokat és minden féle házi Butorokat és  
esközöket kocsiján a menyi csak rá fért viv őt. (Templernérđl tudni kell, hogy  
annak a Templer Antalnak az özvegye, akinek đrleményeirđl elismerđen szól 
Topolya mezđváros históriása, André István. Templer egész életében a bárói 
család árendása volt, aki hol a malmot, hol az uradalmi kocsmát bérelte. Veje, 
Huszág Sámuel nem volt ma született bárány, híres volt zavaros üzelmeir đ l. 
A Templer család tagjai bejáratosok voltak a kastélyba, így nagyon jól ismerték 
a helyszínt, az Ott lévő  értékes és díszes bútorokat, tehát ínyencek voltak a 
préda megválasztásában.) 

Más egyebekrđ l is tudott Barta Mihály: Láttam Huszár Josefnek a sz őlőbül  
kivágott élő  körte fákat verembe elrejtve 2 kocsira valót. Armariumot és képeket  

melyeket elszedtük tüle.  

Hallomásbul tudgya hogy lesz János Kakasa vasakat elhordta, Budai Pista  
és Gotha Misa pedig elsőn kezdték a Kastélyt rabolni.  

További szavahihetđ  tanúkat is megnevezett, így Rókus József volt lovászt, 
Pap Ferencet, idđsb Pille Jánost, Balog Józsefet, Pasko Ferencet, de a karóhoz 
kikötött emberek idegenek voltak számára, azt sem tudta pontosan, ki eresz-
tette el đket, Szalai vagy Pille. 
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Turucz Mátyása helyi elöljáráság tagja ez id őben, azok közé tartozott, akik  

segítséget kértek Bajsáról. A magtár rablásánál nem volt jelen mint Bíró, 
Szalaival, pandur Tóth Mihályal, Holovits Istvánt' Esküdtekkel és valami 6 vagy 
7 Bajsai lovasokkal kéri hogy Lazoval aki jelenleg Bajshai hadnagy és Sulcz 
MartoПynal voltam, mert ekor a magazin ki volt raboltatva. Kastélynál mi az Ott 
lelt sokaságot Embereket, asszonyokat és Gyermekeket kemény ütlegekkel ker-
gettük szélyel. Tudomásomra adódván akkor kik voltak a kezd ők, én közülük 
hármat jelesül két vidékit Karnyu Pétert és egy fiatal Temerényi legényt és Topolai 
Mák Péter úját kiköttettem. Mikor szélyel verettek a rablók és én a város háza 
felé indultam, meg alétott Pelle Mártont' öreg és megsz бlétott, hogy a ki kötteteket 
eresszem el. Én tehát kérésinek engedve el eresztettem. A Kastélynál Ács Verkara 
na vágtam hogy a kendője a fejitül le eset, amit én felfogtam, és a házi cseledem 
által nekie visza adattam, kik voltak mások nem emlékszem. 

Másnap vagy harmadnap — erre pontosan nem emlékezett, tudomására  

jutott, hogy elkezdték a magtárt bontani. Kákai István meg T бth Mihály  
esküdtekkel odamentek, ott találták ifjú Hisz Jánost kezében fejszével, test-
vérbátyját, Imrét három lovas terhes kocsival, az id őközben elhalálozott Lő -
rincz Józsefet a kocsijával, Takács Misát és Holovits Istvánt. Mikor mondtam 
nekik mit csináltoly lesz arra válaszolt vagy innend mosta varos hazahoz vagy 
haza itt nem vagy, látod ezt a fejszet mutogatván mindgyárt roszul jársz. Én erre  
a város házához mentem, és a magazinumnál lelteket a jegyz ő  Szalaival 
feljegyeztettem. 

2-ik pontra 
a) halottam beszélgetés közben hogy Pluzsinszki Antalnak Mihály Kastélytul 

valami vasakat vitt Beskei Józka öreg a magazinumbul Deszka és vasféléket vitt. 
Látta hogy a már meghalálozott Kis Simon hogy szál vasat vitt. 

4. Fontányi Josef kovácsok Toth Mihály Kokai Istvá пy Holovits Istvá пy 
esküdtek, Morvai János 

Becske Joska nékem amikor a varos Iromanyait a város tűzhelyén égettél azt 
mondta Eregyinnend, mert mindgyárt te is égni fogsz, talán most is parancsolni 
akarsz. 

A 13. tanú Fontányi József topolyai kovács negyvennégy éves, feleséges, 
hat gyermek atyja. 

Pontosan emlékezett a történtekre, mert mikor a hosszú házat rablottók 
jelen voltam. Jб  néhány fosztogatót meg tudott nevezni: 

Vadócz Istvá пy kocsijára veje a hoszú háznak hatulyárul a Pallásrul zabot 
rakott és tele kocsival el vitte, ugyan az a nagykerbül fákat ki vágott, amelyek 
némely részek nála alkalmasint találandó lészen. 

Toth MártoПy Isaszegi hasonlólag a hoszu ház Padlasarul egy Teher zabot el 
vitt.  
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Hisz János iffiu a magazinum Deszkait pusztetotta és a magazinumon talált  
vasakat el hordta e szavakkal pusztétsd az Urasságét  

A Kastély erkélyét Hisz János, Kis Imre Janossal Spuzsinszki János Kakacz  
és egy Gy őri kinek kereszt nevirül nem emlékszek és minden vasakat elhordtak  

Hisz János öreghez fija Imre egy teher Búzát vitt a magazinuumbul.  
Barna Antal egy teher Gabonát zsákokba vitt  
Nagy Mihály egy kocsi Deszkát el hordot két pajtásával kik voltak ezek e ő  

nekie mondani kell.  
Brincza Péter az Urasság Deszkáibul hidas olat keszetett maganak  
Lörincz János hordot Gabonát, malom vasakat, malom kerekeket melyek az  

uradalmi (olvashatatlan szó!) által nála felálítattak A kertbül fákat kivagdosott  
és elvitte a kut gém is abbul való.  

Mindezeket saját szemeivel látta a Tanú. Még ehez láttam hogy Fekete Jánosné  
Dupla székeket hordott.  

A fentebb megnevezetteken kívül id ősebb Becskei Jбzsef is megnevezte, 
de elmondta azt is, Lakatos István és Dercza Jánosa tanúja annak, hogy a 
fosztogatás láttán Edelényi Ferenc ejtette e sz бkat: törd össze, úgy is az ura-
dalomnak el kell pusztulnia.  

14. tanúként hallgatták ki Pille János hetvenéves, feleséges, öt gyermek 
édes- és egynek mostohaapja, topolyai lakost, Pille Mártonnak, az uradalom 
ideiglenes „ügyintézőjének" a testvérbátyja. Magáról ezt mondta: Zsöllér, soha  
sem voltam semmi b űneimért vádolva, se büntetve nem voltam, mint város kis  
hadnagya 24 évekig szolgáltam a Nemes vármegyét és kertész 4 évekig a várost.  

Az elsó kérdésre igyekezett alapos és körültekint ő  választ adni — hiszen 
egyrészt becsületbeli ügynek tartotta a tanúzást, másrészt pedig — lévén ő  maga 
is uradalmi ember — érintett volta deputatum kiosztásában. Igen jól emléksгem  
mert akin i időben magazinum pandurja voltam és azon a napon Acs Jánosnak  
Leánykája Boris tudtomra adván hogy magazinumbul sok kocsik és nép gabo-
nával rakodik, én erre mivel hogy nekem utolsó fertályra conventiom járt, mond-
tam feleségemnek hogy zsákot hozzon én pedig el őre haladtam. Mikor a Maga-
zinumhoz érkeztem dél el őtti 10 vagy 11 óra tájt igen sok kocsikat és népet  
találtam. A Magazinum már majd egészen ki volt ürítve a hol híjában könyörögve  
intettem eőket hogy mit csinálnak el kellet onnand mennem, mert a csoport közül  
fenyegetéseket halottam. Csonka Ferencnek úját láttam egy terhelt kocsin gabonát  
vivőt, meg is dorgáltam, hogy vitte a gabonát, akinek hogy a város háгa sarkán  
kereke vagy Tengelye el is tört, halottam. Onnand el mentem hoszu házhoz. Ottan  
Barta Istványal láttuk, hogy Becske Jóskának a kocsija minden féle vasakkal  
a prés házbul meg rakodva, amely vasakat le akartuk szedni, de Becske nem  
engedte, mind pedig sok nép közt neki véteni nem bátorkodtunk Onnan a Prés  
házba be rnenven ottan láttam Zakár Misának ftját, a ki a Prés srófjait feszegette,  
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intésemre hogy azon dologgal felhagyon, e ő  nevemet káromkodta kezibe volt  
Baltával agyon veréssel fenyegetet. Látta ezt feleségem, Mihály Verona. Csépe  
Misának fija ugyan Misa és Joska Pandur, a ki azt mondta nekem csak hadd  
töltse kedvét, mikor ugy sem tehetünk semmit, tudom én már kicsoda ez a Legény.  
Tudni illik akirül szó vagyon.  

A hoszu ház padlása ajtajához támaszkodot ahova jött Lóri=cz Istvánt' máskép  
Szutyi, e pallósra fel akarván, de mivel én az ajton álottam fel nem mehetvén ott  
álott. A rablók nagy csapatya oda érkezett és engemet meg támadott. Erre Balog  
Josef Pandur szűrömnél fogván el hít, hogy térjek el az ajtotul, s ne veszedelmes-
kedgyek. Erre Sz űcs János másképp Budai a kezibe volt egy nagy darab fával az  
ajtorul a Lakatot leütötte, és akkora sokaság a Pallósra fel rohant. Köztük  
Szutyinak is lennie kellet, mert ott várakozott, és zsák volta hátán. Erre én  
küldtem feleségemet, hogy hozza el ő  a kucsot, hogy a ki ürített és nyitva volt  
magtárt be csukjam, feleségem jött Szauerborn Györgyel és Boronai Istvánt'  
uradalmi kutsáral, akitül én a kutsot el vittem és a magazinumot be zártam és  
mivel észre vettem hogy a Pléh nem volt rontva, dorgáltam a kucsárt, hogy miért  
nyitotta meg a magazinumot, aki nevetéssel válaszolt:  

Én mi előtt a magazinumot be zártam abban egy oldalon volt kevés kukori-
czábul egy zsákot és egy magazinumba volt egy kertszéket elvitte, amely kertszéket  
egy Leány felfogta de Kecskés György el vette és feleségemnek kezébe adta.  

Onnand el mentem a Kastélyhoz, ott volt a Bíró és a hadnagyok, akik a népet  
el szélyesztettek. Pille Marcii etsém ki mit vitt onnand nem tudom.  

Balog József negyvenéves református, n ős, négy gyermek apja, topolyai 
lakos, megyei és egyben uradalmi pandúr volta tizenötödik a kihallgatottak 
között. Nagyon jól emlékezett a történtekre, hiszen t ő le kértek tanácsot a 
Kray uradalom cselédei, mitévők legyenek a közelgő  veszély előtt. Hogyan 
előzzék meg a szomszédos Bajsár б l ideözönlő  sгerviánokat abban, hogy ki ne 
fosszák az uradalom magtárait. A szemtanú hitelességével adott számot a 
történtekrő l: mert voltam jelen a magazinomnál, hoszu háznál és a Kastélynál.  

Balog vallomásából derül ki, hogy itt és ekkor végzetes tévedés történt, 
ezért került sora nagyméret ű  fosztogatásra. Valójában az uradalmi alkalma-
zottak akarták kivenni a maguk járandóságait a magtárból. Az épület mindkét 
ajtaját kinyitották, az egybecs ődültek kezdtek betódulni, a fosztogatás pszi-
chózisa uralkodott el a tömegen, és elszabadulta pokol. Ki mit ért, azt vitt a 
gazdátlan kastélytól, hiába igyekezett néhány uradalmi cseléd, meggátolni  a 
rablást sem erejük, sem bátorságuk nem volta tömeggel szembeszállni.  

Farsang 2 napján vasárnapon a feleségem el beszélte nekem miképen Kurucz  

János nekie el beszélte, hogy föv ő  napon a szerviánok eljönnek és mindent  

felgyujtanak és pusztétanak. Eti hittem is nem is. Jöv ő  napon 5 tájon reggel  
házamhoz jöttek Pille Mártont', Major máskép Kuruci János és több uradalmi  
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cselédek, kiket Pille és Kurucz megnevezhetne!, s tanácskoztak a Pille Mártont' 
szavai után mit tévők legyenek mint hogy e napon a szerviánok be jönnek a 
magazinumot és mindeneket cl pusztítanak, ki vegyéké a bent lév ő  Deputatum-
jaikat, akinek én mondtam, kend a Gazda, legyen amit akar, amire felelt Pille 
Marci tehát elmegyek és kinyittatom Pista általa mag tárát. El is mentek azonnal. 
Mikor én meg oda haza késvén utánuk elmentem már akkora magazinumnak 
mind a két ajtaja nyitva álott és kucsár ki méregette a cselédeknek Deputatum-
jaikat. Nékem is kimért 5p. m. Buzát. Én kérdeztem a kucsárt miért nyitotta ki 
mind a két ajtót, aki azt felelte, hiszen ott ál Kocsis máskép Csonka Ferenc. De 
amint akartuk a másik ajtót be zárni, már akkor tízegy való Ember a hambárba 
zsákokkal be todult, hogy az ajtót bezárni nem lehetett. Ezeket követtek mások, 
igen számossak kocsijaikkal oda jöv ők. A tollongó nép közt láttam Mészáros 
máskép Kuczkó Antalt, a ki egy Gyapjas Zsákba 2 vékányi Buzát gyalogossün 
elvitte. Halász Ferenc, aki egy zsákkal el vitte. És a kocsijukon hordók közül lesz 
Jánosnak, öregnek két fija Imre és János 3 Lovas jól meg rakott kocsin vittek 
Gabonafélét. 

Pille Mártont' újai hordta ké Gabonát nem tudgya, de anyit tud hogy amikor 
oda érkezett már akkor Pille Mártont' és Kovács Csonka Pista és Baranyai Istvánt' 
Deputatumukat el vitték saját kocsijaikon. Onnand el menvén hoszu házhoz meg 
akarván az ottani zabbal rakott Padlást. Az ajtó mellé Pille Jánossal és Barta 
Istványal megállunk, els ő  volt Lörincz máskép Szutyi Istvánt' aki felszolétván 
minket mit csináltok itten az apátok teremtésit nem kék egyéb hanem itt jól le 
verni benneteket. Még más e ő  véle disputáltunk gyalogossün zsákokkal el látott 
sokasság és miután Szűcs máskép Budai János egy darab fával lakatot le verte 
a Pille és f a azokat — ezek közt Kokai Istvánt' öregnek f ja János meg a menyire 
emlékszik Egyik menye is a kocsit zabbal megraktak és azt megrakott kocsi 
tetejibe az Urasság káposztás edényit tele zabbal elvitték. Láttam Kecskés Jánost 
is aki kocsiját a pallásrul leeresztett zabbal meg rakta és tetejire több deszkát a 
pallásrul felszagatattván elvitte. Apró Fülöp ki töb helyen a sindelyel fedve volt 
zab pallós tetejit ki lyukasztotta és a palásrul a zabot le eresztve kocsiját jól meg 
rakta el is vitte. Láttam Kovács János Katona máskép Gabát, aki egy kocsi 
Gabonát vitt. Láttam Becske Joskát is, aki a Prés házbul vas abrincsokat terhelt 
tele kocsin vitt el. Láttam Zakár Mihálynak f ját Jánost, aki a nagy 60, 70, 100 
akós hordókrúl a vas abrincsokat le verte és el vitte s mikor Pille János által 
intetett, azt fejszével fenyegette. Tanú Balog Josef azt adgya valomásához, hogy 
Csabar máskép Némedi János az Arbarétum vas ajtaját czipelte el Rácz máskép 
Czépcze Istványt a Prés ház épületyirül egy vastag által Gerendát levett el is vitte. 
A Kastélynál Hatala máskép T őke Pál egy Dezsába káposztát el vitt. Kérdésemre 
hova viszi válaszolt haza viszem, majd az Urasságnak számolok Láttam Sz űts 
Budai Jánost és Almási máskép Gotha Misát kik els őn be rohantak az Épületben 
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midőn Pille Mártont' hogy a szakácsnénak segét, hogy ki adta, els őn be rohantak  
a Fiscalis szobájába, onnand Budai Jancsi egy madraczot elvitt. Láttam Guba  
Jánosnét a Kastélyba be menőt, mit vitt nem tudom. Láttam Mészáros máskép  

Kuczka Antalnak hajadon Leányát és számos asszonyokat s Leányokat, de ki  

mit vitt nem tudom, hanem kés őben láttam Mészáros Antal Leányán zöld  

posztobul szoknyát, amit az Urasság Billiárdgyárul le szedetnek lenni vélem, talán  

most is találkozna darabja.  
Szokolai Mártont' özvegynek fija Marczi egy nagy fen áló armariumot vitt, aki  

mikor a Segéd csapat érkezett és leveg őbe lövésekkel és korbácsokat a rablókat  
szélyel kergette, kocsijárul le ugrott és az armariumot Kastélyba visza azon a  

kocsin vitettem. Láttam mikor Pruzsinszki Antalnak fija Mihály az áltón Erkélyt  

feszegette.  

Kik voltak ki kötve nem tudgya bizonyossan hanem halotta hogy Gy őri Péter  
veje Mák Péter fija.  

Ami a messze földön híres kert, az arbarétum sorsát illeti, arról is beszámolt  

Hatala Mátyás kertbül ki vágott fákbúl a leégve volt házát födte, azt bizonyítani  

tudom.  
Sorra került más uradalmi létesítmény is, így a posta, annak felszerelése.  

Hallomásbul tudgya hogy Posta Istallorul ajtót és ajtó fél fát elvitte Becskei Josef  
talán most is nála lesz ... Mikor kimentem házam elejbe láttam egy paraszt  

Posta kocsit huzta Takáts Istvánt' feleségivel egy ű t, aki amint akartam tőle elvenni  
ellen szegült, hanem Paizer puskával elő  jővén el távozott ... Fekete János Gyenge  
Hegyesen kocsiskodó Krizabel Leopoldnál kéntelen etetett, még én a Posta lovakért  
küldtem, akkor elő  jöttek, kik közt volt Nemoj Pali, aki többed magával a kocsit  

el húzta. Annál halottam, Kiss Jánosnak Kucor vejinek el adtбk Acs György  
ezekrül tud mondani. Meg a pálmaház. Remis Györgytül halotta a Tanú látta 
azt is hogy Marnai Ádám a Pálma házbul a kazánt' kalapját elvitte, ezt Barta  
Istvánt' látta.  

Végezetül Balog újabb szemtanúkat nevezett meg vallomásában: Nádoba  
János harangozó mondhatna valamit és szomszédgya, Kerekes József, Mendei  

Kokai Mátyás, özvegy Szalai Györgyné fi/a Istvánt', Michalecz máskép Kleml  

János.  
Kovács János Katona másképp Gamб  negyvenhét éves, n ős, két gyermek  

atyja, topolyai egy házzal és egy sessio földel el látott lakos, a tizenhatodik tanú,  
a rablás kezdetére nem emlékezett, mert akkor még nem volt ott, de amikor  

a Szőlőmből haza érkeztem tudomásomra jutván hogy egy Temerényi ember volt  

kocsisom Gyurik Josef kovács szomszédommal az urasság hoszszú házához ment  

zabot hozni, én oda siettem, és habár nekem nem is tetzett tettül még is a kocsin  

fel rakva volt valami 7 merőre való Zabott haza hoztam azután pünkösd után  
egy hétre elmentem méltóságos Báró Úrhoz Szabadkára és a Báró Urnak a tettet  
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be jelentettem. Ott volt Apró Fülöp ötsivel Apró Istvá Пyal egy kocsin vitték Rácz  
Mártont' és György egy kocsin rakodott. Láttam Ketskés Jánost, mikor a szivár-
ványos kutnak fels ő  részit, födelit tudni illik vas rudgyát e ő  egyéb hozó tartozokat 
el vittek. Láttam Liptai Károlyt mikor György Timárral aki innend el költözött 
valami 9 vagy 10 darab deszkát vittek a magazinumbul és megént más fordulatot 
is tettek. Gya П tár Antalnal jelenleg is egy sátor fa a virágos kertbül elvitte. 

Bizonyos dolgokról csak másodkézb ő l értesült mondottam fölül amint Thu-
zsa Veczátúl Barta Istvánt' me пyitül halotta Barta Antalnak Leánya és menye 
sok porczelán edényeket el hordtak 

Sauerborn György ötvenhét éves, n ős, hét gyermek apja, topolyai lakos a 
tizenhetedik tanú. Uradalmi alkalmazott volt. Kötelessége lett volna útját 
állani a rablásnak, meg is kísérelte. Vallomásából azonban azt látjuk, hiányzott 
az akarata és a bátorsága. A fosztogatás kezdetére és annak menetére emlé-
kezett, mert mikor a Kastély megraboltatása febr. 18-ik napján meg kesertetett, 
Szalai Istvánt' Fertl Ferencz uradalmi nyereg gyártó Pelle Marczi Strimflis együtt 
Hansz Knechtel a rablani akarókat szelyel kergettük 

A második kérdésre, kik vettek részt személy szerint a dologban Semmit 
sem mondhat mert halván az agyon ütésekeli fenyegetéseket és látván hogy az 
Uradalmi cselédek is a védlést is csak langyossan hanyagul vették oda menni 
nem bátorkodtam. 

Templerné vejének neve fentebb már szóba került. 
Bencsik György tanú, ötvennyolc éves, n ős, gyermektelen, topolyai lakos 

éppen Eibenschütz doktorral volt jelen a Kastélynál mikor raboltatott. 
Láttam szemeimmel Templerné vejit Huszág Samut, mikor a Kastélybul egy 

nagy fтokos politurozot armariumot, egy hoszu politurozott asztalt 2 B őrrel be 
vont szeket 2 arany rámás képet hozott Galamb házhoz lerakta és onnan kocsiján 
el vitte. 

Budai Jánost is láttam aki szinte Butorokat egy rakásra öszve hordta és el is 
vitte.  

Látta Fertl Ferenczet mint szomszédgyát mikor hazahoz hózott tiszta Buzat 
conventioja ürügye alatt, holott nekie kétszeres Buza járult. 

Láttam hogy az Kastély udvarában valami 4 nagy hordokban kivül belül 15 
akora való Eczetet. Fertl Ferencz lakatossal Pista kulcsárral, Lovász mesterrel 
felosztották  

Bencsik György Truzsinszki Mihály személyében nevezte meg azt, aki le 
rántotta a Kastély Erkelyit. 

Pap Ferenc uradalmi galambász a tizenkilencedik tanú ebben az ügyben, 
negyvenéves római katolikus, n ős. Négy gyermek apja, topolyai lakos: Igenis 
emlékszik mert Urasság cselédje lévén jelen volt magtárnál és Kastélyn ő , hiszen 
ő  is kapott a járandбságbб l. 
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A magtárnál reggeli 7 ora tajba nyitva talalta a magtort, ahol a kutsár Boronai 
Istvánt' és Csonka Ferenci már mérték a cselédek Daputatumjukat rozsos buzábul 
nékem is 5 pozsonyit ki mértek. 

Amint én elindultam láttam Pille vejit Tölgyesi Jánost a Tiszta Buzával mérés 
nélkül zsákok rakodót mondván most is mérnek nem kell most mérni, ezt látván 
és látván el mentem. 

Láttam Templerné vejit Huszág Samut kocsiját egy teher Buzát viv őt a kocsija 
tetejin egy Pozsonyi mer őt le borítva. 

Vallomásában megerősítette, hogy már éjnek idején megkezd ődött a nagy 
osztozkodás. Halottam Paizer Misátúl hogy Halász Ferenci reggeli S óra tájban 
egy zsák Szalma Joska egy és Pelle Marcii fija egy egy kocsival Buzát vittek, mely 
alkalommal Szalma Joska beszelte volna Paizernek, miképpen Pille Marczinak 
faja mint közeli rokona haza jővén tudtára adta hogy a magazinumot rabolják 
és azzal eőket is a Buza hordásra meghivta ösztönözte. 

A Kastélynál: 
Első  volt Budai Jancsi Gotha Misával a Kastélyba az ajtókat betörte e 

szavakkal hol vannak a selyem ágyak a kell nekünk. Minden fele Butorokat le 
hordtak és gyalogossün vitték. Ezeket követte Huszag Samu a ki mindenfele 
holmikat a Galambház melle egy nagy rakásra összehordott és kocsiján hordta. 
Mészáros Kuczko Antalnak vele lakófaja a Báróné szobájának ajtaját betörte egy 
madraczot el vitte erővel a kezembül kirántva. 

Tancziné egy nagy Tükröt le hozott a melyet én t őle el vettem, komornyenenek 
visza adtam. 

Galambháznál: 
Én foglalatoskodtam a job fajta Galambok öszefogasaval a Bíró javallatára 

hogy ereszem ki a Galambokat fels őrészit fel nyitottam s ki eresztettem. Az alsó 
Épületben meg én a job félék össze fogásával foglalatoskodtam addig meg 
megrohanta a nép fogdosta. 

Posta Istálló: 
Az Pallósát bontotta Remicz György fejszével a Deszkákat, Tanczi köteles 

Legény társaságában, aki elvándorlott 
Nagy kert: 
Hatala Matyasnak fija sok fákat ki vagdalt, s a házát be tetézte 
Requinyi Sándor Bognár vagdalt fákat a kertben. Atya fogva lévén az Ura-

sággal. 
Malomnál: 
Hubert Pali a malomnak Dorongjait bontotta el is vitte kocsiján Istálóját 

azzal födötté. 
Pap Ferenc is megerősítette, hogy Truzsinszki vitte el a kastély erkélyét. 
Hisz János pedig sok vasakat elvitt. 
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Az uradalmi galambász Pap néhány nappal korábban már észlelt valami  

gyanúsat a magtárban, szóvá is tette azt. Mikor a rablás előtt 3 nappal a  
Galambok számára 2 Pozsonyi Buza a Gazda Pelle Marczi a magtárbút ki adott  
láttam hogy a Gabona rakás rendin kívül szélyel volt szórva kérdésemre micsoda  
ez, a Gazda felelte talán a macskák szét rugdosták, azt én megjelentettem Kasznár  
urnak.  

Huszadikként hallgatta meg a vizsgálóbíró Ács György harminchét éves  
takácsmester tanút, vallására nézve katolikus, feleséges, két gyermek atyja,  

topolyai lakost. Ő  is jelen volt a magtárnál, sđ t maga is elvitt egy zsák búzát,  
meg szemtanúja volt annak, hogy Pelle János fia, Jбska és Liptai Károly egy-egy  
zsákkal, Ferencz Vendel pedig hat zsákkal. Vallomásával meger đsítette, hogy  
nemcsak a topolyai sokaság volt ludas a dologban, hanem vidékiek is részt  
vettek a fosztogatásban.  

Csépe Mihály volt sorrendben a huszonegyedik, akkor harmincéves, n đs,  
egy gyermek apja, azon a napon a hosszú háznál volt id đsebb Pelle Jánossal.  
Ott volt ennek felesége is és J бska pandúr. Az uradalmi istálló már szét volt  
rombolva. Azért emlékszik olyan tisztán az eseményekre, mert Láttam ottan  
mikép Zakár Misának fija, János Baltával a srofokat ki vagdalta, mikor Pille  
János intette eötet hogy ne báncsa. Annak Istenit káromkodva fenyegette e  
szavakkal: eregy innend mert migyárt beléd vágom a Baltát.  

Huszonkettedik tanúként Pele János hatvanegy éves neje, öt gyermek  
szülőanyja került sorra. Igen is emlékszik mert azon a napon mikor a rablás  
történt mise után Ács Borcsa tudtunkra adván hogy Deputatumot mérik férjemmel  
mentem 10 ora tájba egy zsákkal el látva, az én conventziom megnyeréséért.  
Mikor oda érkeztem mar a magazinum ki volt ürítve és tisztára söpörve erre a  
férjemtül küldttem a magazinum kulcsának elhozatala végett. Azt a kucsot  
Boronai Pista a kucsot elhozta és a férjem a magazinumot be zárván a kulcsot  
a nevezett kucsárnak viszsza adta. Onnand elment férjem a hoszu házhoz Joska  
Pindurral. El mentem én is agodalommal mentem mivel az híreszteltetett hogy  
az Uradalmi cselédeket agyon kell verni, elmentem utánuk ahol láttam szeme-
immel miképpen Zakár Misának fja János a Prés srófokat a Gerendákbul ki  
vagdalta oly hévvel hogy mellényit is levetette magárol, aki meg intetvén hogy  
hagyon fel a dologgal, és nekie Istenit káromolván Baltával agyon veretéssel  
fenyegette és a dolgát folytatta. Mivel pedig az Uram nem ismerte eötet Joska  
Pindur rábeszélte férjemet hogy hagyon fel mert eö ösmeri kicsoda. Csépe Misa  
Ott mondta hogy eö is ismeri.  

A rabláshoz csak annyi köze volt, hogy A fa karszéket én vittem el a melyet  
egy asszony el akart vinni, de Kecskés Gyuri töle el vivén nekem adta. Ellenben  
látta Barinyi Andrásné valami 6 vagy 8 Tányért el vitt amit az Urasság Gazdája  
Gyuri az én megjelentésemre el vitte töle és az Urasságnak viszi adta.  
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Nem ismeretes, miért nem vették figyelembe Schwarz David harminckét  
éves izraelita asztal о ' vallomását, azt a jegyz őkönyvben áthúzták, viszont  
olvasható, amit mondott. Édesapja Bihar vármegye Telek helységében szüle-
tett, de đ  már régen topolyai lakos.  

Igen jól emlékezett az eseményekre, mert a lármára a Kastélyhoz mentem  
és ottan minden féle Butorokat az Udvarra ki hordva láttam Kérdezvén ottan  
öszve gyülekezve volt sokaságtul. Válaszul kaptam Licitáezio lesz, akin id őbe  
elejbe kerülvén az Urasság Gazdája Pille Marcii, Boronai Pistá kulcsárral,  
kérdezvén eöt micsoda ez, t őle is válaszul kaptam: ime pusztétyák, de én nem  

tehetek Láttam egy Ember a kocsiján a Kukoricza morzsolót viv őt, de ki volt  
nem ismértem meg.  

Juhász Márton Baráth negyvenegy éves, feleséges, két gyermek apja, egy  
háza és 6/4 sessio földje, topolyai lakos, korábban bíró is volt. Nem volt  a 
pusztétassok helyén. Vallomása Olyan szempontból érdekes, milyen próbálko-
zást tettek a dühöng ő  tömeg megfékezésére, de csak tehetetlen dühben vezet-
ték le tenniakarásukat.  

A rablás napján reggel reggeli órákban az uczára ki mennen történvén láttam  
Morvait Bencsik Mártont' házának ablakja alatt több öszve gyülekezett Emberek  
közt vetek volt.. . ‚  de kivel nem tudom, hanem Morvai csak heve Пyibe, az házának  
túlsó oldalon túl maga házához jött figyelmeztettem eöt ne pöröljem mert látva 
micsoda világban élünk a hol halál által fenyegetten, fel is gyulnak, halottam 
Morvai János szájából, hogy lesz János öreggel perelt mert látta hogy újai az 
Uradalmi gabonát hordgyák 

Én (nem) mondhatok senkit, mert kevesen vannak itt akik azt abban részel ők 
nem voltak. Morvai öszve írta sokakat s mint Morvai mondotta hogy iratain 
tetteseket egész kevesen maradtak; sokak részt nem vettek 

Az egyik legértékesebb vallomást Tóth Mihály tanú, a huszonnegyedik tette. 
Akkor ötvenéves, n ős, hat gyermek apja, topolyai lakos, egy házzal és 2/4 sessio 
földdel biró, több éven át a mez őváros esküdtje azon kevesek közé tartozott, 
aki komolyan vette kötelességét és megpróbált ellenállnia tömegnek, siker-
telenül. Jelen volta dúlás helyszínén: mikor a magazinumnak pusztétásának 
akadályozására a Bíróval Turucz Mátyással és több valamennyi becsületes gaz-
dákkal melyek közül Keczeli Pétemül is emlékszek a helyszínre lett menetelönkor 
ottan a Vidéki és Topolai pusztéttók közt Hisz János iffiut leltem kezibe volt 
fejszével a Pallóst szaggatot, kérdésemre mit csinált, hát nem elég volta rablás, 
válaszul kaptam tőle éget(t)ek számára, s miután nekie azt györdétettem szemire, 
én is égett vagyok mégsem rombolom a másét, eö azt válaszolta: vegyen Esküdt 
uram a menyit akar. 

Láttam ottan Apró Fülöpöt, a ki amint halottam a hoszu ház Pallósát kitörte, 
a melyen a zab le eresztődött. 
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A Kastélynál láttam a soknság közt Mák Péter úját Jánost a kire mondatott 
hogy a rombolásnál elő  járó volt. A város házánál Szentai Karnyó Péterrel és 
egy Temerényivel ki kötöttük. Hallottam a néptül de már nem emlékszem kitül, 
hogy Prizsinszki Antalnak fija Mihály vítte a Kastély Erkélyit. 

Láttam saját szemcinnel mikor Csonka Kovács Ferkónak újai a Gabonát 
hordták, itta város házánál fel is akadtak. 

Láttam özvegy Templerné veje Huszág Samu minden féléket az uradalom 
Épületyeibül el hordott a miért mikor Vojnity Nem гetség a maguk kárát keresték 
nála találtattván eö Szabadkára fogságba vitetett ahol több heteket el töltött. 

Láttam Sz űts Jánost Budait a Kastélybul szép székeket hozot a ki város háza 
előtt az utzan a Piaczon egyik székre ülvén azon kérkedet, az apám sem ült ilyen 
széken, most én ülök rajta. 

Láttam Álmási Gortva Misát két el őbinek czimboráját azokal együtt minden-
féle bútorokat viv őt. 

A rablás mostani kivizsgálásában ugyancsak részt vett: 
Mostani vizsgálat alkalmával ki küldve lévén Vadócz Istvánt' öregnél egész ju 

fészert és kert kapu az uradalmi kertbül ki vágott fákat tetézve. 
Ugyanis most ki küldve lévén Kis Imre Jánosnál egy kerti kékre festett kanapét 

találtam. 
Vizsgálat alkalmával egy hidast (disznóól — V. G.) Brincza Péternél, aki azt 

magáénak lenni és bizonyétani igén. 
Ugyanis Punyi Kovács Mártonynál egy Legirozott kenyer kosarat leltem a mit 

az uraság Gazdája Gyuri felmondta. 
Hallasbul de nem tudgya kitül tudta a pusztétás után hevenyiben hogy L őrincz 

Jánosa malom vasait el hozta az Urasság kertye fájibúl kút ágast csinált el is 
adta Szatmári Josefnek 1 Ft pénzért a mint maga valotta. 

Találtam kiküldetésem alkalmával Vas Malyasnal 3 darad uradalmi Épület 
deszkát. 

Nem tartozik témánkhoz, de szót kell ejteni az antiszemitizmusról. A kérdés 
átsüt a vallomásokon, ez érezhet ő  ki a huszonötödik tanú, Markstein Samu, 
ötvennégy éves, n ős, nyolcgyermekes saját házában üzletet fenntartó keresked ő  
szávaiból. Nem volta rablás helyszínén, de szemtanúja volt annak, hogyan 
húzzák szét az uradalom javait: A rablás napján az utzán álvár láttam Csonka 
Ferencz fijait egy kocsin uradalmi gabonát vivőket. 

Láttam Kuczkó Mészáros Antalt szinte kocsiján gabonát viv őt. 
Láttam egy ösmeretlen embert egy kocsi gabonával megrakodva és fölül rajta 

két nagy vas abdincsos hordókat viv őt, kérdeztem szoms гédom Hontus Jósef által 
minek neki e nagy hordók mikor az ajtaján be nem férnel ~ válaszolt: te kutya a 
hordókat tűzre teszem az abrincsokat használom. 
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Berényi Mártont' külső  szürüs kertye Istállójában láttam egy nagy ezüst színre 
feztett Grudrop armariumot, két politurozott Shif fanért és egy sublotos armariu-
mot, és több hordókat és zsákokat Buzaval telve amit én Kasznárnak és Huszleben 
Gyurinak fel jelentettem. 

Láttam a mészár szék udvarában uradalmi 30 vagy 40 akós vasabrincsos 
kádat, ahol Huszág Samu lakott amint fentebeken túl halottam eö is hozta. 

Hajduschka Lipót a huszonhatodik, aki az ügyben vallomást tett, ekkor 
harminckét éves, nős, háromgyermekes topolyai lakos. Elgondolkodtató a 
vallomása. Ő  az egyedüli, aki kerek perec kimondta, hogy a topolyai zsidóságot 
nemcsak a rácok, de a helybeliek is kifosztották. Igaz, 6 nem volt a helyszínen, 
zsidó volta miatt nem is lehetett ajánlatos, hiszen egyik sorstársától a tömeg 
elvitte a rabolt szajrét, de Láttam hogy Huszágh Samu kocsiján és gyalogminden 
féle holmikat hordodt az Uradalmi Kastélybút. 

Láttam a mészárszék udvarában egy 30 vagy 40 okos abrincsos kádat Huszag 
Samu mint hogy vágó ... oda hozott. 

Láttam Kuczko Mészáros Antalt aki Csonka Ferkó fajaival a kocsiján töbször 
fordulva Gabonát vivőket mondván hogy konventziojukat viszik 

Láttam Zsuczko mosónét egy nagyon nagy Tükröt viv őt. 
Láttam Benko Imre feleségit aki több nagy képeket a hátán vitte. 
Alétya mind ez mind ez el őbbi Tanu hogy valamint a Bárót ugy nem különben 

eöket is nem a rdczok hanem Topolaiak ki raboltak Az renden nevezett az 
ezüstyét egy nehány zsakját és Hajduska Samunak ezin edenyit RabucskiAntalnal 
talála és hazahoztak 

Halácsi Mihály a huszonhetedik tanú, akit kihallgattak, harminckilenc éves 
háromgyermekes topolyai takácsmester. Nem volt a fosztogatásnál jelen, de 
némi részletekkel 6 is szolgált: meger ősítette, hogy temeriniek is voltak a 
rablók között. Itt el kell mondani, azért esik szó többször a temeriniekr б l, 
mert a szétfutott lakosságból a topolyaiak befogadták néhányukat. Vendel 
Ferencz, Ács György, Sovel János Turbasz veje Skriban Istvánt' Temerényivel 
egyű t rakásra hordták a zabot. Kérték a mérőt szélyelmérés végett, de nem kaptak 
Ketteje hányta le a Pallásrul ketteje folyvást a hátán horta. Skriban azt minta, 
bár minden nap így volna. 

Mihál András iffiu vitt egy nagy ablak vasat kérdésre mire való jó lesz. 
Hatala György mindenféle szereket a vas tetejin egy nagy politurozott asztalt. 
Liptai Károly hordott amit kért. 
Rácz Pál is Gabonát hordott a hátán. 
Fehér Mihély is hordott. 
Kokai Istvánt' hatvankét éves, feleséges, hat gyermek apja, egy házzal és 

1/2 sessio földdel ellátott topolyai lakos. Nagyon jól emlékezett a történtekre, 
hiszen hivatalból volt a helyszínre kiküldve. Igen is emlékszik mert annak 
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akadályozásara az akkori Bíró Turucz Mátyás által Toth Mihály Esküdtei Esküdt 
társaim Major Imre, Holovits István, Soltish Ferenczel a hadoktúl?Bicskei Pállal 
ki küldve lévén a Kastélyban voltam. 

A védelmezd delegációt sokan a kastély erkélyén fogadták, akikt đl a kö-
vetkezб  szózatot hallották: Kendtek Esküdtek menyenek város házához vagy 
haza itt semmi dolguk. Kötelességének tartotta a közbeavatkozást, ami adott 
esetben sikerült is, a negyedik tanútól, Szalai Györgyisé fiától, Istvántól, aki 
egy nagy hosszú politúrozott asztalt vitt a hátán, azt elvitte, amit azután a 
kasznár úrnak átadott. 

A huszonkilencedik tanútól, Uglar György ötvennyolc éves, n đs, négygyer-
mekes egy házzal és 2/7 holddal bíró topolyai lakostól nem sok részletet tudott  

meg a vizsgálóbíró, a helyszínen nem volt ott, annyit azonban bevallott: A  
Kertbül magam mint égett ember vágtam gyermekeimmel két kocsira valót és 
Deszkát hoztam és kész ajtót a nagy kert istallojatul. Ezt még megtoldotta egy 
másik favágó nevével: Barta Pistának veje Szakmóri Janos is hozott fákat a 
kertbe levágottakat. 

Harmincaddiként Nagy Paska Máté huszonnyolc éves, feleséges, egy gyer-
mek apja, topolyai lakost, egy ház tulajdonosát és 1/4 telkes gazdát hallgatták 
ki: Igen is emlékszem mert azon a napon nekem mind a többi cselédeknek 
Deputatumom fejibe reggeli 8 ora tájban Boronai Istvánt' által Pelle Mártont' 
rendelésibül ki adatott. Erre bejött Pille Mártont' veje Tölgyesi Mártont' és e 
szavakkal mégis vékával mérnek, nem kell mérni csak vinni. Neki ált a tiszta 
Buzával rakta a zsákokat, hány zsákkal rakott nem tudom, mert sok nép utá Пna 
be todult s így nem láthattam. En azon zsák Buzámal haza mentem mikor visza 
fordultak már akkor 9-10 ora tájban a Kastélyt is rablani kezdtйk Én elmentem 
a disznókhoz azt tized magammal őrzettem jelesül Csernai Mihályal Angyal 
Mártonyal Magyar Györgyei Rozsa Janossal Nemedi Josef jel és Pap Jánossal két 
nap, két éjel örizvén meg oltalmaztak és ugy a város Eleji által el adva. Kastély 
rablásnál udvarba őrizvén a Disznókat őrizve onnan láttam hogy sok gyerekek 
mindenfele aprolekossagokat hordot azután a támadt nagy lármát tudva menvén 
a Kastélyhoz ott láttam hogy Fekete Imrét és Mák Janost jol megverve ki kötöttek. 
Egy gyerek egy kereszt feszületet vitt amit t őle el vettem, most is nálam van. 

Megerđsítette đ  is, akinek védelmezni kellett volna a bárói magtárat, az 
kezdte elsőként elhordani onnan a búzát. Halotta számtalan beszédek közt 
egész városban hogy Pille Mártont' már két éjel hordotta a magazinumbul a 
Gabonát, és arra nézve mások is neki bátorkodta) , amit ha akartak volna a 
többi Cselédek és Elöl járók segítségivel könnyen el hiresztethessen. Fentebb 
emletetteken tul nem tudgya. 

Gruber Mátyás harmincöt éves, feleséges, kétgyermekes, egy házzal és egy 
telek földdel ellatott Gazda, vallomását nem vették figyelembe, azt áthúzták, 
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azért mégis érdemes ráfigyelni, mert arról beszélt, hogy kísérelték megfékezni 
a bajsai szerbek a fosztogatókat: nagy lármát halottam a mely lármára fel 
mentem a Kastély udvarába ahol láttam hogy verték szélyel az ottan igen nagy 
számmal öszve gyülekezett népet a helység Bajshai fegyveres ráczok Viszont nem 
látott senkit, aki valamit is vitt volna, mert éppen akkor ért oda, mikor a nép 
szétzavartatott. 

Kerekes Mihály József harminchét éves, feleséges, hatgyermekes családapa, 
aki egy (szérús)kertben lakott, egyéb vagyona nem volt. Semmi roszaságomért 
vadolva fogva és büntetve nem voltam emlékezett a történtekre, mert halottam 
a nagy Zsibajtt de akoron az uradalmi magazinumnak Kastélynak vagy más 
Epületyeinek feleje sem voltam. Lattam a sokaságot az utzán fel és alá járkálót 
de hogy vetté valaki valamit nem tudom nem lattam. 

Barna János Dercze negyvenéves tanú, feleséges 4 Gyermek Atya egy házzal 
1/4 Sessio fölgye Topolai lakos Emlékszik mert nagyon nagy híre elfutamodott. 
Még a rombolás napján nem volt Topolán, hanem Hamvazó Szerdán reggel 10 
tájon érkeztem haza azért nem voltam semmi Épületnél. Uttzámba pedig végin 
lakok a kertek közt. 

A harmincegyedik tanú Barna Josef Kakusz harmincegy éves, két gyermek 
apja a következбket mondotta: A magazinom felnyitásán reggeli nyolcz ora táján 
mentem Tölgyesi János segítségire konvenciót haza hozni mikor oda érkeztünk 
a magazinumnak mind a két ajtai nyitva voltak A fels ő  végibe mérték a kon-
ventziót. Tölgyesi lement a magazinum alsó végibe és onnan visza fordulva azon 
nyilatkozott barátim itt nem kel már a véka mert minden Ember vihet magának 
amenyit akar arra ösze csődült sok nép. 

Tölgyesi az Ipa kocsiján hozván 6 zsákot az Ipa Pelle Mártont' számára, maga 
számára pedig 14 zsákot ugy el is vittek tiszta Buzaval megrakva. 

Tanú a végre mint Lakoja meg hívatot és mikor a zsákokat felhordta a pallóra 
kereszt csontom .. . 

Először vittek haza 14 zsákot, azután újra vittek 6 zsákot Pille Mártont'. 
Láttam ott sokakat Topolyainkat de nem emlékszem. 
A Buza hordás meg kezd ődvén Tölgyesi János házi gazdám aki hez valami 

10-12 Pesti mérő  zabot ponyvába és zsákokba hozott. Kértem nem adott. 
Sajnos, hiányzik a jegyzőkönyv 34. lapja, pedig érdekes volna tudni, kinek 

a vallomása veszett el ezzel. A tanú vallomásának a befejez ő  része a 35. oldalon 
folytatódik. Azért figyelemre méltó szövege, mert ő  is megerősíti, a segítségül  
hívott bajsai szerb fegyveresek megkísérelték útját állni a fosztogatásnak és  

menteni a még menthetőt, tegyük hozzá, sikertelenül. Vallomástöredéke így  

szól ... csak azt láttam és tudom, hogy Hesh János iffiu feszegette a Kastély  

Erkély vasait, amire én a város házához mentem.  
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Láttam szemeimmel hogy Bajsharul segétségünkre jött Rácz Fegyverese) , 
Szokola Mártont' özvegyét minden féle holmikkal meg rakott kocsijával a város 
háza udvarába be hajtottak mi féle holmik voltak nem emlékszem mert akkori 
zavart időbe nem volt na nagy gondom azon ráczok, akik be hajtották a kocsit 
el is eresztették minden holmikkal. 

Láttam egy zsidót is megrakodva de meg nem ismértem. 
Halacsi Mihály pedig arról számol be, miként látta Faiferics Jánosnál 

Kastélytúl elszaladot, akit a Rácz fegyveresek utol érvén az Urasság nagy kertye 
kerítésinél jól megostorozták. 

Az eddig elmondottakhoz mit fűzhet hozzá a kutató? 
A dicső  napoknak vannak árnyoldalai is! A topolyaiak köztudatában csak 

az 1849. évi januári események élnek, a februáriakról mindenki bölcsen hall-
gatott. 


